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Proč toto téma a neb příběh z „ 
hygienického života „

• Dotazy zděšené veřejnosti

• Požadavky veřejné správy na financování sanací ze 
státního rozpočtu nebo hygienickou službou

• Interpelace v PS PČR

• Dotazy odborné veřejnosti

• Publikované články v odborné nelékařské literatuře v 
DRUGS & FORENSICS BULLETIN NÁRODNÍ 
PROTIDROGOVÉ CENTRÁLY

• Seminář MV ČR Kašperské Hory  2019



Proč toto téma ?

• Studie odborných ústavů USA, Austrálie i Nového 
Zélandu vycházejí z obavy exponované populace o 
zdravotních rizicích. 

• Vzhledem k absenci jasných vědeckých a zdravotnických 
informací, panuje v obecné populaci domněnka, že 
přítomnost byť i jen stopového množství metamfetaminu 
představuje zdravotní riziko. 

• Díky těmto obecně sdíleným obavám vzniklo celé odvětví 
zaměřené na testování metamfetaminu a také společnosti 
zaměřené na sanaci, což vedlo k provádění sanací 
v prostorách považovaných za „rizikové“ – někdy i za cenu 
vysokých nákladů. Obdobná situace je i vČR.





Komentář
• Degradace může trvat roky ..?? Osud metamfetaminu v 

ovzduší – asi hodnotíme chronickou expozici nízkým 
dávkám

• 70% policistů mělo zdravotní problémy po zásahu..??-kdo 
je vyšetřoval, podle jakého protokolu (viz. metanol), jde o 
akutní riziko, jak byla hodnocena expozice (na expozici z 
kontaminovaného prostředí jsou pouze 3% expozice 
inhalační) – proč nebyly hlášeny pracovní úrazy !!

• Zdravotní projevy u dětí – ve většině literatury riziko pro 
batolata, kožní expozice + ingesce

• OBRÁZEK JASNĚ  DEFINUJE ROZDÍL

• EXPOZIC

• v poslední prezentaci by demonstrován 
vliv                        vliv metamfetaminu na erektilní 
dysfunkce              dysfunkce u zasahujících policistů !!





• Na vedlejším snímku jsou 
uvedenna data o dávkách 
metamfetaminu z 
kontaminovaného 
prostředí 20 kg dítě a 87kg 
dospělý při jasně 
definovasné expozici v 
porovnání s dávkami 
metamfetaminu při léčbě 
ADHD a obezity, které 
schválila US FDA tj. 
léková autorita !!

• (jsou jasně definovány 
expoziční scénáře !!)



o
Vliv na zdraví bez jasně 
definovaných metodických
přístupů  standardních protokolů
potvrdil jako jeden z mála  
Světových autorů Mgr. Lehmert.

Nechceme znevažovat jeho 
výzkumnou práci na pracovnících
Policie ČR, ale rádi bychom s kolegy 
adiktology a toxikology provedli 
odbornou revizi  designu studií, 
výsledky a jejich interpretaci









Toto už jsou konstatování, KTERÉ SE NÁS DOTÝKAJÍ, měli bychom na ně reagovat,
a top buď přiznat naši NEODBORNOST nebo podat důkazy o NEODBORNOSTI

druhé strany



Komentář
• Legislativní kompetence OOVV– nemáme kompetenci v 

individuálním bydlení (kompetence odebrána PS př 
projednávání zák. č. 258/2000 Sb.) –možnost využití 
hodnocení 

• Vliv na zdraví byl nesčetněkrát prokázán –literární odkazy 
neaktuální, neexistují evidence based data

• Díky několika málo precizně zacíleným projektům – jaký 
mají design, kdo je oponoval??

• Vytvořit praktická a legislativní řešení –podpora tohoto 
názoru, ale ….



Výše uváděný sanační limit 0,5 ng.g-1 v odborné 
literatuře není uváděn !!! VÝPOČET!!-jak ???

0,5 μg/100 cm2 toto
je uznávaný limit



Co jsme museli prostudovat, 
abychom byli „ kompetentními oponenty“



Co jsme museli prostudovat, 
abychom byli „ kompetentními oponenty“



Co jsme museli prostudovat
„ nejcitovanější odborný materiál“



Co jsme museli prostudovat
„standardní přístup US EPA“



Co jsme museli prostudovat



Co jsme museli prostudovat
expoziční modely pro nejrizikovější skupin – malé 

děti, ev.gravidní ženy



Chemické látky používané při výrobě 
metamfetaminu

Odborná literatura uvádí, že je li dodržen limit pro metamfetamin,
Jsou dodrženy i limity pro ostatní látky

Možno použí Regional Screening Level US EPA – dospělí, děti,- vzduch, ingesce , pitná voda





Zásadní norma pro hodnocení kontaminace 
metamfetaminem

• Firma v prezentacích 
tento standard zmiňuje , 
ale …(má vlastní postupy, 
algorytmy hodnocení, 
vlastní interpretaci zjištění)

• NEAPLIKUJE JEJ !!!

• Doporučení HH ČR z 
tohoto standardu 
vychází !!

• Závěr nechám na Vás ☺



Doporučení SZÚ - sanace prostor 
kontaminovaných metamfetaminem

• Zpráva ESR z roku 2016 stanovuje soubor sanačních norem 
specifických pro Nový Zéland. Obsahuje odhady celkové expoziční 
dávky pro malé dítě a pro dospělou ženu (jejímž prostřednictvím může 
být expozici vystaven plod). Ve zprávě je také modelována expoziční 
dávka v objektech s kobercovými podlahovými krytinami i bez nich. 

• Byly doporučeny následující sanační hodnoty:

• 2 µg/100 cm2 pro objekty bez kobercových podlahových krytin, které 
nebyly používány k výrobě metamfetaminu. 

• 1,5 µg/100 cm2 pro objekty s kobercovými podlahovými krytinami, 
které nebyly používány k výrobě metamfetaminu. Hodnota je nižší, 
protože použití kobercových podlahových krytin v objektu znamená 
vyšší expoziční dávky. 

•



Doporučení SZÚ - sanace prostor 
kontaminovaných metamfetaminem

• Ačkoliv výše uvedené směrnice jsou vhodné pro sanaci objektů bez 
ohledu na to, zda byly užívány k výrobě nebo jen užívání drogy 
formou kouření, zpráva přiznává, že v bývalých metamfetaminových 
laboratořích může existovat vyšší riziko v podobě dalších 
kontaminantů, které nebyly detekovány nebo nebyly dostatečně 
odstraněny během sanace. Ve zprávě jako preventivní opatření je 
doporučena výrazně konzervativnější hodnota 0,5 µg/100 cm2 pro 
objekty původně používané pro výrobu metamfetaminu.

• Státní zdravotní ústav se ztotožňuje s výše uvedenými limity.



Druhou oblastí je pěstování a 
zpracovávání konopí (léčebné konopí) 



• Jako nejzásadnější druh kontaminující pěstírny v průběhu tohoto pokusu byl 
určen druh plísní Penicillium sp., který přesahoval pětinásobný limit

• u 21 z 24 testovaných pěstíren s extrémním nárůstem více než 100x oproti 
venkovnímu referenčnímu vzorku. V evropském prostředí, a zejména v české 
kotlině, lze předpokládat spíš výskyt druhu Aspergillus

• sp.

• Zde byly identifikovány směsné vzorky spor Penicillium/ Aspergillus sp. v 
extrémních hodnotách přesahujících   100 000 KTJ/m3. To je již hodnota 
významně ovlivňující lidské zdraví. 

• Obvyklé množství KTJ (kolonie tvořících jednotek – v tomto případě

• jednotlivých spor) v komunálním prostředí se pohybuje v řádech desítek až 
stovek KTJ v m3 vzduchu. Pro pobytové místnosti vybraných druhů veřejných

• staveb je stanoven koncentrační limit 500 KTJ/m3 na základě vyhl. MZd č. 
6/2003 Sb.

• „ A protože podle veřejných prohlášení odpovědných, leč problematiky 
neznalých veřejných osob, nemůže být jiné pravdy než té vyslovené státními

• institucemi, podívejme se na odborné stanovisko Státního zdravotního 
ústavu“ skvělá manipulace

• Co přinese přítomnost pěstírny třeba v obytném  domě ostatním 
nájemníkům? Zdravotní obtíže.



Státní agentura pro konopí pro léčebné 
použití• Seznam lékáren

• Aktuální seznam lékáren (oprávněných odběratelů v ČR 
vypěstovaného konopí pro léčebné použití), které se SÚKL uzavřely 
rámcovou smlouvu je k nalezení zde:http://www.sukl.cz/seznam-
lekaren– 81 lékáren 




